
بزرگترین ریزش هفتگی قیمت نفت در 
۲ ماه اخیر رقم خورد

بهای معاملات نفت روز جمعه ۱.۵ درصد ســقوط کرد و تحت تاثیر افت تقاضای چین و امیدها به 
توافق آتش بس غزه، بزرگترین کاهش هفتگی در دو ماه گذشــته را رقم زد.به گزارش ایسنا، بهای 
معاملات نفت برنت با یک دلار و ۲۴ سنت معادل ۱.۵ درصد کاهش، در ۸۱ دلار و ۱۳ سنت در هر 
بشکه بسته شد. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با یک دلار و ۱۲ سنت معادل ۱.۴ 
درصد کاهش، در ۷۷ دلار و ۱۶ سنت در هر بشکه بسته شد.برای کل هفته، نفت برنت بیش از یک 
درصد و شاخص نفت آمریکا بیش از سه درصد کاهش به ثبت رساند که بزرگترین کاهش هفتگی 
از ابتدای ماه مه به این طرف بود.جورج کوری، مدیر جهانی آموزش و تحقیقات در موسســه ســی 
اف آی در این باره گفت: آمار رشد تولید ناخالص داخلی بهتر از حد مطلوب آمریکا در روز گذشته، 
ابتدا از بازار نفت حمایت کرد. با این حال، آمار مذکور تحت الشعاع نگرانی ها نسبت به افت تقاضای 
چین قرار گرفت.داده هایی که هفته گذشته منتشر شد، نشان داد مجموع واردات نفت به چین در 
نیمه اول سال ۲۰۲۴، به میزان ۱۱ درصد کاهش یافته و این امر، نگرانی هایی را نسبت به دورنمای 
کلی تقاضا در چین برانگیخت.باب یاوگر، مدیر معاملات انرژی در بانک میزوهو در نیویورک گفت: 
وضعیت تقاضای چین، مایوس کننده بود و باعث کاهش قیمت نفت شده است. اقتصاد چین ممکن 
است وارد چرخه تورم منفی شود زیرا قیمت ها به دلیل کاهش تقاضا، کاهش پیدا می کنند و این 
بدترین سناریوی ممکن برای کشوری است که بزرگترین واردکننده نفت در جهان است.در این بین، 
پیش بینی می شود تقاضا در آمریکا که بزرگترین مصرف کننده نفت در جهان است، کاهش پیدا 
کند زیرا پالایشگاه های آمریکایی آماده می شوند با پایان فصل رانندگی تابستانی در اوایل سپتامبر، 
تولیدشــان را کاهش دهند.شــرکت »والرو انرژی« که دومین پالایشگر بزرگ نفت در آمریکاست، 
پنج شنبه گذشته اعلام کرد ۱۴ پالایشگاه این شرکت، با نرخ ظرفیت ۹۲ درصد در سه ماهه سوم 
کار می کنند. پالایشگاههای والرو در سه ماهه دوم، با نرخ ۹۲ درصد کار کرده بودند.در خاورمیانه، 
امیدها به آتش بس در غزه قوت گرفته است. مذاکرات برای آتش بس ماههاست که ادامه دارد اما 
مقامات آمریکایی بر این باورند که دو طرف اکنون بیش از گذشته، به توافق آتش بس نزدیک شده 
اند.بر اساس گزارش رویترز، داده های شرکت خدمات انرژی »بیکرهیوز« نشان داد تعداد دکل های 
حفاری نفت آمریکا در هفته گذشته، پنج حلقه افزایش یافت و به ۴۸۲ حلقه رسید و در ژوئیه، سه 
حلقه افزایش داشــته که نخستین افزایش ماهانه از مارس است.قیمت نفت از ابتدای سال میلادی 
جاری تاکنون، رشد نشان می دهد که تحت تاثیر محدودیت عرضه اوپک پلاس و دورنمای کاهش 
نرخ بهره در آمریکا بوده اســت. ناظران بازار در خصوص اینکه آیا اوپک پلاس در ســه ماهه بعدی، 
محدودیت عرضه خود را کمتر خواهد کرد یا خیر، اتفاق نظر ندارند. نشست آنلاین کمیته نظارتی 

اوپک پلاس در اول اوت )۱۱ مرداد(، برگزار خواهد شد.

قیمت طلا در روز جمعه )۲۶ جولای( افزایش یافت، اما در مسیر کاهش هفتگی باقی 
مانــد، در حالی که معامله گران منتظر اطلاعات تورم ایالات متحده برای نشــانه های 
بیشتر در مورد مســیر کاهش نرخ بهره فدرال رزرو بودند.به گزارش ایسنا، هر اونس 
طلا با ۰.۲ درصد افزایش به ۲۳۶۸ دلار و ۸۹ ســنت رسید، اما در هفته بیش از یک 
درصد کاهش داشــت. قیمت طلای آمریکا با ۰.۵ درصد افزایش به ۲۳۶۴ دلار و ۱۰ 
سنت رسید.داده های روز پنجشنبه نشــان داد که اقتصاد ایالات متحده در سه ماهه 
دوم ســریعتر از حد انتظار رشد کرد، اما فشــارهای تورمی کاهش یافت و انتظارات 
فدرال رزرو در مورد کاهش نرخ بهره در ماه سپتامبر دست نخورده باقی ماند. جذابیت 
شمش های بدون بازده در محیطی با نرخ بهره پایین بیشتر خواهد بود.آمارهای اداره 
آمار هنگ کنگ نشــان می دهد که واردات خالص طلای چین از طریق هنگ کنگ 
در ژوئن ۱۸ درصد نســبت به ماه قبل کاهش یافته اســت، زیرا افزایش اخیر قیمت 
طلا بر تقاضای جواهرات تاثیر گذاشته است.طلا اغلب به عنوان محافظ در برابر تورم 
و نوسانات شــناخته می شــود و در ماه های اخیر به بالاترین حد خود رسیده است. 
تحلیلگران انتظار دارند که قیمت طلا در نیمه دوم سال افزایش یابد و از رکورد قبلی 
۲۴۸۰ دلار و ۲۵ سنت فراتر رود. سه عامل اصلی موثر بر قیمت طلا در نیمه دوم سال 
۲۰۲۴ شــامل نرخ بهره فدرال رزرو آمریکا، ریسک ژئوپلیتیکی و خرید بانک مرکزی 
است.اس پی دی آر گلدتراست، بزرگترین صندوق سرمایه گذاری تحت پشتوانه طلا در 
جهان، اعلام کرد که دارایی های آن در روز پنجشنبه از ۸۴۱.۷۴ تن نسبت به جلسه 

قبل، ۰.۴۱ درصد افزایش یافت و به ۸۴۵.۱۹ تن رسید.طبق گزارش رویترز، در 
بازار سایر فلزات ارزشــمند، بهای هر اونس نقره با قیمت ۲۷.۹۶ دلار ثابت بود، 
پلاتین ۰.۶ درصد افزایش یافت و به ۹۳۸ دلار و ۹۵ ســنت رسید و پالادیوم با 
۰.۵ درصد افزایش به ۹۱۱ دلار و ۵۰ ســنت رسید.درخشــش طلا بر اثر گمانه 
زنی های فزاینده پیرامون کاهش نرخ های بهره آمریکا در سال جاری ادامه دارد. 
لوکمان اوتونوگا، تحلیلگر ارشــد تحقیقاتی FXTM گفت اظهارات اخیر مقامات 
فــدرال رزرو، به همراه کاهــش ارزش دلار و کاهش بازدهی خزانه داری، تمایل 
برای این فلز گرانبها را بیشــتر کرده اســت.انجمن بازار شمش لندن اعلام کرد 
که بســیاری از تحلیلگران از قدرت طلا در نیمه اول ســال شگفت زده شده اند. 
بر اســاس آخرین بررســی، همه تحلیلگران به جز یک تحلیلگر انتظار دارند که 
قیمت طلا از بالاترین رکورد ۲۴۸۰ دلار و ۲۵ ســنت که در ۱۷  جولای ۲۰۲۴ 
به دست آمد، فراتر رود. میانگین پیش بینی ها حاکی از آن است که طلا می تواند 
به ۲۵۴۷ دلار برســد. با این حال، افزایش قیمت طلا به دلیل عدم اطمینان در 
مورد نتیجه انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا محدود شده است. طلا در سال 
جاری ۱۶ درصد افزایش یافته اســت که آن را به یکی از دارایی هایی با بهترین 
عملکرد در ســطح جهان تبدیل کرده است. با این حال، قیمت های بالا در سال 
۲۰۲۴ منجر به کاهش تقاضــا در بازار هند، دومین مصرف کننده بزرگ طلا در 

جهان شده است.

مقام مسوول سازمان بنادر و دریانوردی از فراهم شدن فرآیندهای لازم راه اندازی 
خط دریایی خرمشــهر - بصره خبر داد.به گزارش خبرگزاری مهر، علی عسکری 
مدیرکل بندر و دریانوردی خرمشــهر گفت: ملت های دوست، همسایه و شریف 
ایران و عراق پیوند ناگسستنی دارند که حماسه عظیم اربعین حسینی، بزرگ ترین 
و مهمترین مهر تأیید بر این ارتباط و اشتراک حیاتی و صمیمانه دو کشور است 
و تمام فرآیندهای لازم برای راه اندازی خط دریایی خرمشهر - بصره در اداره کل 
بندر و دریانوردی خرمشهر فراهم است و ما به صورت رسمی آمادگی خود را به 
طرف عراقی اعلام کردیم.وی با تاکید بر اینکه به منظور بررســی نقاط ضعف و 
کمبودها باید یک سفر آزمایشی از بندر خرمشهر به بصره انجام شود، تصریح کرد: 
راه اندازی و شــروع یک سفر دشوار نیست، اما نگهداری از این ظرفیت و استمرار 
آن، بسیار مهم و نیازمند تلاش و همت اساسی است.عسکری با تاکید بر آمادگی 
تمامی ظرفیت ها برای برقراری سفر دریایی از خرمشهر به بصره، ابراز امیدواری 

کرد نخستین سفر دریایی میان این دو کشور، در ایام اربعین حسینی و با حضور 
زائران سیدالشهدا )ع( راه اندازی شود.
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مراســم تنفیذ حکم رئیس جمهور دولت چهاردهم فردا توســط رهبر انقلاب اسلامی برگزار خواهد شد.به گزارش ایسنا، مراسم تنفیذ حکم مسعود پزشکیان 
رئیس جمهور منتخب توسط رهبر معظم انقلاب فردا؛ یکشنبه ۷ مرداد ۱۴۰۳ انجام می شود.این مراسم ساعت ۱۰ صبح، در حسینیه امام خمینی )ره( و با 
حضور مقامات کشوری و لشکری، رؤسا و اساتید حوزه و دانشگاه، نمایندگان اصناف مختلف، جمعی از خانواده های معظم شهدا و سفرای مقیم در تهران برگزار 
خواهد شد.با توجه به اینکه بر اساس قانون انتخابات دوره ۴ ساله ریاست جمهوری از زمان تنفیذ حکم رئیس جمهوری توسط رهبر انقلاب آغاز می شود، تا روز 

تنفیذ معاون اول رئیس جمهور مدیریت قوه مجریه را بر عهده دارد.

www.sobh-eqtesad.ir

مراسم تنفیذ رئیس جمهور فردا برگزار می شود

info@sobh-eqtesad.ir

ایرانیان صهیونیست!

چند روز پیــش کلیپی خبری را دیدم که خبرنــگاری آمریکایی از 
جو بایدن رئیس جمهوری دموکرات آمریکا ســئوال کرد ، » آیا شما 
صهیونیســت هســتی و او بلافاصله گفت بله« و با همه اهمیتی که 
این مصاحبه داشت شــاهد بودم که  دیگر پوشش خبری پیدا نکرد 
و برای حقیر این ســئوال را پیش آورد که حــذف این خبر میتواند 
کار هــم حزبی ها و یا طرفداران این جنبش ملی گرای یهودی بوده 
باشــد تا کماکان جریان عضویت آنها در اذهان پنهان بماند زیرا که 
صهیونیســم یهودی توانســته  با روشــی کاملا پنهان از همه ملل و 
مذاهب عضو رســمی گرفته و با نفوذ دادن عوامل و اعضای خود کار 
خود را پیــش ببرد. تعجب کردم چرا صدا و ســیما این مصاحبه را 
مبنــای صدها مصاحبه و تحلیل روشــنگرانه قرار نداد؟ ذهنم وقتی 
بیشــتر تقویت شد که سخنرانی نتانیاهو را در کنگره آمریکا مشاهده 
کــردم و افراد زیادی از کنگره دائم برای او کف میزدند، عقل رســا 
میگوید یک شــخصی که امــروز در میان جهانیــان بعنوان قصاب 
خاورمیانه  در نســل کشــی شــهرت یافته با هر وجدانی محکوم به 
تحقیر اســت ، پس چرا این اشــخاص برای نتانیاهــو کف میزنند؟  
تبادر به ذهن ایجاب کرد بیشــتر تحقیق کنم  ، اساســا اینگونه می 
یابم که واژه صهیون، نام تپه ای در اورشــلیم  بوده و هســت که در 
تورات نیز به آن اشــاره دارد ، ناتان برنبام برای نخستین بار این واژه 
را به معنای »ملی گرایی یهودی« در روزنامه  »رســتگاری« در حوزه 
ترویج یهودی گری سیاســی به کار برد بعد ها رفته رفته معلوم شد 
صهیونیسم ،یک جنبش سیاسی و ملی گرای یهودی غیر علنی است 
که در ســالهای انتهایی قرن ۱۹ میلادی بــه عبارتی یکصدو پنجاه 
سال پیش شکل سیاسی و رفته رفته جهانی یافت ، عمده ترین هدف 
جنبش صهیونیســم، تشــکیل میهنی از نیل تا فرات در خاورمیانه 
بــرای یهودیان بود. این جنبش بر منابع تاریخی و مذهبی تکیه دارد 
که یهودیان را به سرزمین اسرائیل ارتباط می دهد.قوم یهود از حدود 
۱۲۰۰ ســال قبل از میلادتا ســال ۲۰۰ میلادی )که امپراتوری روم 
آن ها را از هم پاشــید ( دربخشــی از خاورمیانه یا سرزمین اسرائیل 
کنونی ســکونت داشــتند. آنها با آرزوهای بلنــد حکومت بر جهان 
همیشــه هر گاه قدرتی می یافتند افکار پنهان خود را بروز میداده و 
مورد نفرت و خطر آفرینان در حکومت های مختلف اعم از مسیحی 
و غیره واقع میشــدند. تئودور هرتسل بنیانگذار صهیونیسم حزبی و 
سیاســی با اعتقادات احیای حکومت جهانی  یهودیان سرتاسر جهان 
را تحت شعاع قرار می دهد و آن ها را ترغیب به مهاجرت به سرزمین 
موعود می کند. به همین علت در ابتدا یهودیان با هر عقیده ای به این 
جنبش پیوســتند. پس از مدتی که اختلافات عقیدتی در آن ها بروز 
کرد صهیونیسم به شــاخه های دیگری مانند »صهیونیسم مذهبی« 
و »صهیونیســم سوسیال« و »صهیونیسم تجدیدنظر طلب« منشعب  
شــد. با این حال تمام این شــاخه ها در عقیده پایه، یعنی بازگشت 
یهودیان به اســرائیل و تشــکیل دولت یهودی و البته جهان شمول 
مشــترک اند. البته باید بدانیم که مخالفت هایی با حزب صهیونیسم 
در مــوارد مختلفی چون مخالفت های مذهبی، نحله فکری ملی گرای 
رقیــب و اختلاف عقیده سیاســی که این مکب سیاســی و حزبی و 
ایدئولوژیــک را غیراخلاقی یا غیر عملی می شــمارد، به وجود آمده 
اســت و آنها مصون از مخالفت نبوده اند. مجمع عمومی سازمان ملل 
متحد در ســال ۱۹۷۵ قطعنامه ۳۳۷۹ را با ۷۵ رأی موافق، ۳۵ رأی 
مخالف و ۳۲ رأی ممتنع به تصویب رســاند که در آن »صهیونیسم 
شکلی از نژادپرســتی و تبعیض نژادی معرفی شده« است . در سال 
۱۹۹۱ همیــن مجمع در قطعنامه ۸۶/۴۶ بــا ۱۱۱ رأی موافق، ۳۳ 
رأی مخالــف و ۱۳ رأی ممتنــع اعلام کرد کــه قطعنامه ۳۳۷۹ را 
لغــو می کند. و بوضوح میتوان فراگیر شــدن اعضــای این حزب در 
ســازمان ملل را به سادگی مشاهده کرد. جریان غزه در طول ده ماه 
گذشــته حماسه افشــای این جریان مخوف در جهان بوده است که 
ماهیــت اثر گزاری این مافیای پیچیده را که با قدرت پول و رســانه 
مجهز است بیشتر به نمایش گذاشــته است. دو قطبی صهیونیستی 
، فلســطینی در همه جهان با درک دقیــق از اهداف پنهان ، واضح 
تر شده اســت. فراموش نکرده ایم که اتاق فکر صهیونیسم در ایران 
شــعار »» نه غزه نه لبنان ، جانــم فدای ایران «« را در تظاهرات ها 
بــروز داد . البته چندیســت این خنجر را در نیام بــرده و با ارتقای 
قدرت مقاومت و بروز حماسی وعده صادق به روشهای دیگری برای 
ضربه زدن به انقلاب اســلامی متوسل است.امام خمینی رحمت الله 
علیه این جنبش شــیطانی را با عبارت »»اسرائیل باید از روی زمین 
محو شــود«« مواجهه داد و در  شصت ســال گذشته چالشی بنیان 
نمود که صهیونیســم مجبور به یار گیری در ایرانیان هم شــد تا به 
نوعی با طرح نحله های منشــعب از تفکر امام )ره( به مقابله آشــکار 
و پنهــان بپردازند. امریکا پرســتان و انگلیس مداران داخل ایران را 
میتوان از گرایش ورزان به این حزب شناخت که منویات اصلی خود 
را در قالب های دیگری بــه نمایش میگذارند. بلوغ اجتماعی ما باید 
این منویات پنهان را شناســایی و هر چه عمیق تر و گسترده تر افشا 
نمایــد. ما امروز با عواملی در همه کشــور هــای جهان که عضویت 
پنهان ایــن حزب مخوف و خون ریز را پذیرفته اند ، مواجهیم و اگر 
دقت در شــناخت و افشــای آن نکنیم منویات شیعه ی ظهور محور 
را به آیندگان می ســپاریم !! مبارزه ما با نفــوذ مویرگی این پدیده 
شــیطان محور در همه شرق و غرب عالم خصوصا در مسلمانهای بی 
تفاوت نســبت به کشــتار در غزه اعم از ایرانی و عرب متوجه است 

. والسلام

آب پایدار برای زوار اربعین در پایانه 
مرزی چذابه تامین شده است

ایسنا/خوزستان مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب خوزستان با بیان اینکه در بازدید 
امروز تاسیسات آبرسانی چذابه در این پایانه مرزی مورد بررسی قرار گرفت، گفت: 
آب پایدار برای زوار اربعین در پایانه مرزی چذابه تامین شده است.صابر علیدادی 
امروز ۴ مردادماه در بازدید از تاسیسات آبرسانی پایانه مرزی چذابه اظهار کرد: با 
برنامه ریزی های صورت گرفته با توجه به شرایط گرما و تنش آبی، باید تمام توان 
و تلاش خود را برای خدمت به زوار اباعبدالله الحسین )ع( به بهترین شکل ممکن 
انجام دهیم.  به گزارش ایسنا, وی افزود: عملیات ساخت مخزن ۲ هزار متر مکعبی 
در تاسیسات آبرسانی چذابه در مرحله بتن ریزی است و تا ۱۵ روز آینده تکمیل 
می شــود.علیدادی ادامه داد: ساخت این مخزن با هدف تامین و پایداری آب در 
پایانه مرزی در دستور کار قرار گرفته و تکمیل این مخزن بسیار حائز اهمیت است.

سرمقاله

رهبر انقلاب: حمایت جهانی از فلسطین، ناشی از روح انقلاب اسلامی است

وزیر نیرو تاکید کرد

تامین برق سخت تر می شود

آغاز پیش فروش بلیت اتوبوس های اربعین 
از امروز

با توجه به گرمای هوا و افزایش مصرف برق در کشــور شرایط تامین برق سخت تر شده و 
آنطور که وزیر نیرو پیش بینی کرده اســت از امروز شرایط سختی در حوزه تولید و تأمین 
برق کافی ایجاد خواهد شد.به  گزارش ایسنا،  طبق اعلام سازمان هواشناسی در فصل گرم 
سال جاری پراکندگی جغرافیایی افزایش دما نیز با سال های گذشته قابل مقایسه نیست و 
در بیش از ۱۷۰ ایســتگاه هواشناسی کشور در استان های مختلف دمای بالای ۴۰ درجه به 
ثبت رســید که معنای دیگر این نکته نیز افزایش شدید تقاضای مصرف برق در پهنایی به 
وسعت کل جغرافیای ایران است، وضعیت عجیب و بی سابقه ای که بررسی ها نشان می دهد 

نسبت به میانگین بلند مدت افزایش دمای ۳ الی۶ درجه ای ...

ناتوانی رئیس جمهور آینده آمریکا 
برای افزایش تولید نفت

اجحاف درحق کارگران؛ از افزایش سهم 
بیمه بیکاری تا کاهش دوره بیکاری

کارآفرینان با چه چالش هایی مواجه هستند؟

3
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3

3

2

3

 

طلای جهانی همچنان شگفت آفرین خواهد شد؟

آمادگی ایران برای راه اندازی خط دریایی خرمشهر- بصره در اربعین

حمید رضا نقاشیان
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گزیده خبر

دست انداز جدید وزارت صمت 
در مسیر خودروسازی

وزارت صمت در برنامه ثبت سفارشات ارزی 
ســال ۱۴۰۳ محدودیت های ارزی را برای 
سبد محصولات خودروســازان تعیین کرده 
اســت که در صورت اجرایی شدن آن عملا 
تعداد زیادی از خودروسازان مجبور به توقف 
فعالیت خواهند شد.  به گزارش ایسنا، وزارت 
صمت در این برنامه جامع که شامل صنایع 
مختلف از جمله خودرو می شود اعلام کرده 
اســت که میانگین ارزبری سبد محصولات 
تولیدکنندگان خودرو به طور متوسط باید ۹۵۰۰ دلار باشد و در غیر اینصورت ارز مورد 
نیاز به خودروساز تعلق نخواهد گرفت و از آنجایی که راه دیگری برای تامین ارز تعریف 
نشده و مجاز نیست عملا به معنای توقف تولید و تعطیلی تعداد زیادی از خودروسازان 
خواهد بود.ارزبری یک خودرو چگونه محاسبه می شود؟میزان ارزبری یک خودرو بسته 
به میزان قطعات منفصله وارداتی آن دارد. اگر یک خودرو در کشور مبدا ۲۰ هزار دلار 
قیمت داشته باشد، قطعات منفصله مجموع آن به همین قیمت قابلیت ارسال به ایران 
و مونتاژ آن خودرو را خواهد داشــت. حال الزامات داخلی سازی وزارت صمت و تلاش 
خودروسازان برای دریافت تعرفه بهتر واردات قطعات منفصله، باعث شده تا شرکت های 
مونتاژ کننده خودرو با قطعات منفصله، حدود ۲۰ تا ۳۲ درصد داخلی ســازی را برای 
خودرو ها به ثبت برسانند که عمدتا شامل قطعاتی همچون باتری،  لاستیک،  صندلی 
و ... می شود. البته تمام این درصد داخلی سازی صرفا به قطعاتی که ارزبری خارج شده 
ان مربوط نمی شود چرا که برای مثال بر اساس بخشنامه وزارت صنعت، معدن وتجارت 
در خصوص ابلاغ دستورالعمل نحوه محاسبه و تهیه گزارش درصد ساخت داخل خودرو، 
مونتاژ خودرو ۲ درصد داخلی ســازی،  خط جوش بدنه ۴ درصد داخلی ســازی، خط 
رنگ کامل ۴ درصد داخلی سازی،  آزمون های نهایی ۲ درصد داخلی سازی و گزارش 
های ارزیابی ۲ درصد داخلی ســازی به درصد کاهــش ارزبری هر خودرو می افزایند،  
لذا در بهترین حالت یک خودرو مونتاژی با ۳۲ درصد داخلی ســازی عملا حدود ۲۰ 
درصد صرفه جویی ارزی در زمینه قطعات برای کاهش ارزبری دارد.  آیا خودروسازان 
به ســرعت می توانند با این دستورالعمل تطبیق پیداکنند؟با این حساب اگر قطعات 
منفصله یک خودرو در مبدا واردات، ۱۸ هزار دلار باشــد و مونتاژکننده آن خودرو در 
ایران موفق به داخلی ســازی تا ۳۲ درصد شده باشــد، عملا ۲۰ درصد روی قطعات 
وارداتی صرفه جویی ارزی کرده و هزینه ارزبری آن خودرو به حدود ۱۴.۵ هزار دلار می 
رسد. این خودروسازبرای تعدیل سبد محصولاتش و رساندن آن به عدد مد نظر وزارت 
صمــت یعنی ۹۵۰۰ دلار نیازمند محصولات ارزان تر با ارزبری حدود ۴ تا ۵ هزار دلار 
است.حال مشکل اساسی این مصوبه مشخص می شود، جایی که خودروساز تنها دو راه 
پیش رویش خواهد بود؛  یکی افزایش صرفه جویی ارزی در محصولات و دومی افزودن 
محصول ارزان تر برای تعدیل میانگین سبد محصولات. در راه اول یعنی افزایش داخلی 
سازی محصولات، خودروسازان بدون زیرساخت اختصاصی قطعه سازی،  ورود به بخش 
های پرهزینه مانند قطعه سازی و قالب گیری و مونتاژ بدنه با جوشکاری و ... در بهترین 
حالت می توانند تا ســقف حدود ۳۰ درصد داخلی سازی داشته باشند و افزایش این 
میزان نیازمند سرمایه گذاری های سنگینی است که در تیراژ تولیدی کم اقدام توجیه 
پذیری از نظر اقتصادی نیســت اما راه حل دوم یعنی افزودن خودروهای اقتصادی به 
سبد محصولات دو مشکل غیرقابل رفع را پدید می آورد که نخست مدت زمان حداقل 
یک ســاله برای انتخاب و افزودن محصول جدید به ســبد یک خودروساز است و دوم 
کمبود شــدید گزینه های پیش روی خودروسازان ایرانی برای تنوع بخشیدن به سبد 
محصولات. با این حساب عملا تعیین میانگین ۹۵۰۰ دلاری برای سبد محصولات این 
پیام را به خودروسازان القا می کند که ملزم به توقف تولید هستید چرا که هیچ یک از 
راهکارهای گذر از این مشکل عملا امکان پذیر نخواهد بود.فاصله معنادار میانگین ارزی 
سبد خودروسازان با دستورالعمل بررسی سبد محصولات ۱۳ خودروساز فعال در سال 
۱۴۰۲ که محصولاتشان به صورت مونتاژ قطعات منفصله)CCC( بوده نشان دهنده آن 
 CC اســت که میانگین ارزبری همه شرکت ها روی میانگین سبد محصولات مونتاژی
)قطعات منفصله( بیش از چهارده هزار دلار اســت اما اگر آن خودروساز یک محصول 
بومی یا تولیدی قدیمی،  خودروهای با هزینه تولید پایین و درصد داخلی ســازی بالا 
)که عملا به عنوان خودروی ساخت داخل شناخته می شود و نه مونتاژی(، خودروهای 
بومی و ... داشــته باشد، می تواند این عدد را تسهیل کند. اما در مقابل، خودروسازانی 
که صرفا مونتاژکننده با قطعات منفصله هستند در مسیر بدون راه حل و بن بستی قرار 
میگیرند که تنها پیام این رویکرد وزارت صمت برای آن ها،  الزام به توقف تولید خودرو 

به دلیل عدم تخصیص ارز است.  
چنین برنامه ای از سوی وزارت صمت بر اساس آمار تولید در سال ۱۴۰۲، تیراژ تولید 
حدود ۱۷۰ دستگاه از خودروهای سواری معادل ۱۵ درصد از کل سهم بازار را با خطر 
توقف تولید روبرو می کند و این در حالی است که جایگزینی حدود ۲۰ خودرو که در 
این طرح با خطر توقف تولید روبرو هستند عملا با خودروهای اقتصادی ۹ هزار دلاری 
امکان پذیر نیســت و اصولا بازار این خودروها با خودروهای اقتصادی قابل جایگزینی 
نیســت و علاوه بر لطمه ای که به تیراژ تولید خودرو در کشور وارد می کند می تواند 
منجر به از بین رفتن چندین هزار اشــتغال بخش خصوصی حوزه خودرو شــود.نگاه 
منطقی در این زمینه می تواند بررسی جامع و کلی بازار خودرو باشد، خودروسازان ملزم 
به تنوع بخشی سبد محصولاتشان در همه بازه های قیمتی نیستند و در هیچ نقطه ای 
از جهان نیز این الزام به خودروسازان تحمیل نمی شود که حتماباید در تمامی بازه های 
قیمتی بازار حضور داشــته باشند بلکه با سیاست یافتن جایگاه رقابتی در بخش های 
مختلف بازار برای مثال یک خودروساز تصمیم میگیرد خودرو مورد نیاز قشر متوسط 
رو به بالای جامعه را تامین کند زیرا در این زمینه مزیت رقابتی دارد که دیگر شرکت 
ها آن را ندارند.  همچنین با اجرای این برنامه حدود ۶۸ درصد از آمار کل تولید بخش 
خصوصی نیز در معرض خطر توقف قرار میگیرد.   تعیین میانگین ارزبری عجیب برای 
خودروهای تجاری به نظر می رســد مســئولان وزارت صمت هیچ بخشی را از جیره 
بندی ارزی مصون نگذاشــته اند و مانند خودرو ســواری تولید و خودرو وارداتی، سبد 
خودروهای تجاری هم ملزم به رعایت میانگین ارزبری شــده است. در این بین شنیده 
ها حاکی از آن اســت که میانگین ارزبری تعیین شده برای دسته کامیونت های واحد 
های تولیدی ۱۶ هزار دلار تعیین شده است که با منطق انتخاب یک خودرو کارآمد، با 
کیفیت و ایمن که مستقیما با معیشت عموم جامعه در ارتباط است تضاد دارد و وزارت 
صمت به نوعی با تعیین این متوسط ارزش ارزی سبد محصولات شرکت ها را مجبور به 
انتخاب محصول با کیفیت پایین با گزینه های محدود می کند که به هیچ وجه منطقی 
نیست. لزوم تجدید نگرش در تصمیمات تهدیدساز برای واحدهای تولیدیبرنامه ثبت 
سفارشات ارزی ســال ۱۴۰۳ ممکن است به زودی لازم الاجرا شود که در آن صورت 
تهدید بزرگی پیش روی خودروسازان خصوصی قرار خواهد گرفت. وزارت صمت دولت 
سیزدهم خودخواسته از ابتدای فعالیت تصمیم گرفت تا کنترل کامل ارز انواع تجارت از 
واردات تا صادرات را در دست داشته باشد و هیچ فعالیت صنعتی و اقتصادی بدون گذر 
از فیلترتخصیص ارز دولتی امکان بقا نداشته باشد. ذات این تصمیم به معنای در دست 
گرفتن افسار تمامی تصمیمات  ریز و درشت مرتبط با انواع مشاغل و صنایع است که با 
کارشناسی اشتباه می تواند به سادگی منجر به لطمه بزرگ جبران ناپذیر ایجاد صدمه 
و لطمه برای برخی خودروسازان شود.حال در شرایطی که تنها زمان کوتاهی به اتمام 
فعالیت وزارت صمت فعلی و دولت سیزدهم مانده و تصمیمات سریع و عجیب تازه ای 
از وزارت صمت دیده می شود باید نسبت به چنین دستورالعمل هایی که ممکن است 
در رونــد فعالیت واحد های صنعت خودرو خلل ایجاد کند تجدید نظر شــود و از هر 
تصمیمی که منجر به کاهش تولید،  توقف فعالیت واحد های صنعتی و تهدید اشتغال 

می شود اجتناب کرد.

شهدای سایت رادار سوباشی نام ارتش 
و پدافند هوایی را جاودانه کردند

فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش به مناســبت گرامیداشــت شهدای سایت رادار سوباشی و 
نقش خطیر پدافند در طول دوران دفاع مقدس پیامی صادر کرد.به گزارش ایســنا، متن پیام 
به شرح زیر است:بسم رب الشهدا و الصدیقین نیروهای مسلح کشورمان در طول تاریخ ایران 
اسلامی تاکنون با تعهد، پشتکار، ایثار و تأسی از آرمان ها و ارزش های انقلاب و نیز تقدیم هزاران 
شهید، جانباز و آزاده، موجب امنیت بی بدیل در سراسر مرزهای کشورمان شده اند.دفاع مقدس 
یادآور حماســه آفرینی ملت و نیروهای مسلح کشورمان در طول دوران جنگ تحمیلی است 
و تبیین ابعاد مختلف و دســتاوردهای این جنگ نابرابر، برای نسل جوان و نیروهای انقلابی، 
مهم و حائز اهمیت اســت.آگاهی نسل جوان کشورمان نسبت به علوم و معارف دفاع مقدس 
و نیز عملیات های غرور آفرین نیروهای مسلح کشورمان در برهه های مختلف؛ به ویژه در برابر 
گروهک های ضد انقلاب، موجب ثبات همه جانبه کشــورمان و نیــز ارتقا قدرت بازدارندگی 
ایران پهناور شده است.دستاوردهای فراوان دفاع مقدس برای ملت ایران در حوزه های دفاعی 
و نظامی، فرهنگــی، اجتماعی، اقتصادی، بین المللی و روحیــات خودباوری و تکیه بر دانش 
داخلی بسیار ارزشــمند و غیر قابل توصیف است.همواره شهدای سایت رادار سوباشی با ایثار 
و رشــادت بی بدیل حماسه ای عاشــورایی آفریدند و نام ارتش و پدافند را در تاریخ این مرز و 
بوم جاودانه کردند و یقیناً موجب ثبت برگ زرینی در کتاب پرافتخار ارتش کشورمان شدند.

شهدای سوباشی همان مســیر امام حسین )ع( و یاران باوفایش را طی کردند و امروز وظیفه 
یکایک ما حفظ و درک ارزش های والای این عزیزان در برابر ترفند و توطئه های دشمنان است.

نیروهای مسلح کشــورمان با تبعیت از تدابیر داهیانه فرمانده معظم کل قوا )مدظله العالی(، 
پیشرفت علمی و تکیه بر نیروی انسانی با ذکاوت، همواره اولین اولویت خود را آرامش و امنیت 
هموطنانمان می دانند و در این راستا لحظه ای قصور نمی کنند. سرتیپ ستاد علیرضا صباحی 

فرد فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش جمهوری اسلامی ایران

رهبر انقلاب: حمایت جهانی از فلسطین، ناشی از روح انقلاب اسلامی است
حضرت آیت الله خامنه ای فرمودند: حرکت هایی که این روزها در دنیا به نفع فلســطین انجام 
می گیرد ناشــی از روح انقلاب اسلامی اســت.به گزارش خبرگزاری مهر، بیانات رهبر انقلاب 
اســلامی در دیدار دســت اندرکاران کنگره شهدای اســتان تهران که در تاریخ ۲۶ اردیبهشت 
۱۴۰۳ برگزار شــده بود، عصر روز چهارشنبه ۴ مرداد ۱۴۰۳ در محل برگزاری این کنگره در 
حرم مطهر امام خمینی )ره( منتشر شد.حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار، از جمله برکات 
مجاهدت های دوران دفاع مقدس را انتقال پیام ایســتادگی و مقاومت در داخل و همچنین به 
خارج از مرزها دانستند و گفتند: بسیاری از صاحب نظران به صراحت اعلام می کنند حرکت هایی 
که این روزها در دنیا به نفع فلســطین انجام می گیرد ناشی از روح انقلاب اسلامی است.رهبر 
انقلاب اســلامی افزودند: شــعارها و مواضعی که امروز در حمایت از فلسطین در سراسر دنیا 
شــاهد آن هستیم همان مواضع امام )ره( و شعارهایی است که از دل مردم ایران جوشید و بر 
زبان ها جاری شــد.حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به حرکت دانشگاهیان آمریکا در حمایت 
از مردم فلسطین آن را یک نمونه از برکات حرکت ملت ایران و نفَس گرم امام بزرگوار که یک 
پدیده بی نظیر در تاریخ معاصر اســت، دانستند و خاطر نشان کردند: گسترش جریان حمایت 
دانشــگاهیان آمریکا از فلسطین به گونه ای شده است که دولت آمریکا همه ادعاها و شعارهای 
خود را نقض می کند و پلیس این کشور در مقابل چشم مردم و دوربین ها، دانشجو و استاد را 
لگدکوب می کند و به آنها دســتبند می زند.ایشان تاکید کردند: کاری که آنها می خواستند در 
ایران انجام دهند، اکنون برای خودشان پیش آمده است.رهبر انقلاب اسلامی همچنین روحیه 
و انگیزه جوانان کشــور در سال های اخیر برای حضور در میدان های مقابله با داعش و یا رژیم 
صهیونیســتی را ناشی از همان روحیه دوران دفاع مقدس برشــمردند و گفتند: در حوادث و 
فتنه های سال های گذشته از جمله فتنه ۸۸ در تهران نیز جوانانی که نه امام و نه دوران دفاع 
مقدس را دیده بودند، با انگیزه و روحیه آن دوران وارد میدان شدند و طراحی دشمن به منظور 
ایجاد مشکل برای کشــور و مردم را خنثی کردند.حضرت آیت الله خامنه ای با تجلیل از نقش 
یگان ها و جوانان اســتان تهران در دوران دفاع مقدس به ویژه لشــکر حضرت سیدالشهدا )ع( 
افزودند: نقش آفرینی جوانان تهران با همان روحیه همچنان نیز ادامه دارد و در قضایای ســال 
۱۴۰۱ جوانانی از تهران و اطراف تهران نام خود را ماندگار کردند.ایشان ثبت و ضبط و تبیین 
هنرمندانه کارهای بزرگ و اسناد مربوط به دفاع مقدس را کاری مهم و ضروری خواندند و تأکید 
کردند: تجربه ثابت کرده اســت یک حقیقت، هرچند که برجسته و روشن باشد، اگر تبیین و 

تکرار نشود بدخواهان ضد آن پدیده و یا تحریف آن را ترویج خواهند کرد.

رییس ســازمان برنامه و بودجه گفت: بر اســاس تصمیمات دولت و منابعی که برای پرداخت 
مطالبات گندم کاران تجویز کردیم، ۴۲ هزار میلیارد تومان تا اوایل هفته آینده به گندم کاران 
پرداخت می شود.به گزارش خبرگزاری مهر، داوود منظور با اشاره به اینکه در بحث خزانه یک 
جریانی از منابع را داریم به صورت ســیال اینها وارد خزانه می شود و از آن طرف هم متناسب 
هزینه ها و مخارج و پرداخت ها انجام می گیرد، گفت: تعبیر خزانه خالی اصولاً یک تعبیر خیلی 
دقیق نیســت به این جهت که عملًا خزانه مثل یک حوضچه است دائماً یک ورودی داخلش 
می آید و یک خروجی از آن خارج می شود مهم این است که ورودی ها و خروجی ها با هم بخواند 
و ما بتوانیم به صورت متوازن پرداخت هایمان را با آرامش انجام بدهیم.تحقق ۷۸ درصدی منابع 
بودجه ۴ ماهه وی افزود: در چهار ماه اول امسال همین اتفاق افتاد و ما امروز شرایطی را داریم و 
منابع دولت به گونه ای است که یک پایداری نسبتاً قابل اعتنایی دارد یعنی آنچه که ما در بودجه 
پیش بینی کردیم معمولاً در طول ماه های مختلف به صورت مناسب تحقق پیدا می کند و عیناً 
ما این را تخصیص می دهیم. در همین ارتباط می خواهم عرض کنم امسال کل بودجه عمومی 
ما ۲,۵۵۰ هزار میلیارد تومان است که در این چهار ماه اول امسال سهم آن می شود حدود ۸۵۰ 
هزار میلیارد تومان، از این میزان حدود ۶۷۰ هزار میلیارد تومان تحقق پیدا کرده است یعنی ۷۸ 
درصد نسبتاً تحقق ما در چند ماه اول سال پایین تر است تا مالیات ها شکل بگیرد، اظهارنامه ها 
داده شــود، وصولی حاصل شود، سایر منابع هم به همین صورت است.منظور گفت: معمولاً از 
مرداد به بعد وضع وصولی ها بهتر می شــود که تراز آن ســر جمع تا پایان سال روی حدود ۹۵ 
درصد تحقق بودجه خواهد رفت.معاون رئیس جمهور اضافه کرد: در چهار ماه اول سال ما تمام 
پرداخت های لازم را انجام دادیم، حقوق و دستمزدها، پرداخت های اجتناب ناپذیر، ما سه نوع 
هزینه داریم انجام می دهیم یکی از هزینه های ما مربوط به هزینه های جاری دولت یا اعتبارات 
هزینه ای است که ما در اعتبارات هزینه ای با توجه به اینکه اینها اجتناب ناپذیرتر هستند.خزانه 

را به طور قابل اطمینان به دولت جدید تحویل می دهیم به گفته منظور، در چهار ماه اول سال 
۸۶ درصد پرداخت انجام دادیم البته تا پایان ســال عمدتاً می رود تا ۹۸ درصد می رسد یعنی 
حقوق و دستمزد و سایر هزینه های اجتناب ناپذیر که دستگاه ها دارند و دولت مکلف است اینها 
را به صورت منظم پرداخت کند مثلًا حق عضویت در مجامع بین المللی، هزینه های آب و برق 
ادارات، هزینه های مربوط به خدماتی که دستگاه ها و نهادهای مختلف از شرکت های خصوصی 
دریافت می کنند همه مواردی که هزینه اجتناب ناپذیر محسوب می شود، در ارتباط با طرح های 
عمرانی یا طرح های تملک ما تخصصمان معمولاً در چند ماه اول پایین تر اســت و امسال هم 
همینطور بوده جمع تخصیصی که ما انجام دادیم حدود ۵۹ همت بوده که نسبت به چهار ماهه 
۴۴ درصد تحقق دارد ولی این طبیعتاً از ماه مرداد به بعد بهبود پیدا می کند و امیدوار هستیم 
که به حدود ۸۵ تا ۹۰ درصد برسد. ۶۲ هزار میلیارد تومان بازپرداخت اوراق در ۴ ماه اول سال

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: هزینه دیگری که ما داریم، هزینه تملک دارایی های مالی 
است یعنی اینکه اوراقی که ما در سال های گذشته منتشر کردیم اینها هر ماه سررسید می شود 
باید بخشــی از آنها را پرداخت کنیم ما در همین چهار ماه اول امسال ۶۲ هزار میلیارد تومان 
بازپرداخت اوراق، سود و اصل اوراق را انجام دادیم لذا هیچ گونه نگرانی در ارتباط با تحقق منابع 
دولت و انجام هزینه هایی که در ورودی پیش بینی شــده نداریم. همین الان هم فکر می کنم 
بالغ بر ۳۰ هزار میلیارد تومان موجودی است که ما بعد از پرداخت های مربوط به تیر ماه الان 
در حساب های خزانه داریم و لذا انشاالله این خزانه را به گونه ای که قابل اطمینان باشد تحویل 
عزیزانمان در دولت آقای پزشــکیان خواهیم داد.۴۰۰ هزار میلیارد تومان به اوراق منتشر شده 
شــده قبل دولت سیزدهم اضافه شد منظور گفت: بعضاً گفته می شود در دولت شهید رئیسی 
میزان بدهی ها و اوراقی که منتشــر شــده عددی است که نسبت به دوره های گذشته افزایش 
نسبتاً بالایی پیدا کرده است من می خواهم اینجا تاکید کنم ما زمانی که دولت را تحویل گرفتیم 

در ابتدای دولت حدود ۴۷۰ هزار میلیارد تومان اوراق مالی بود که اصل و ســود آن باید بعداً 
پرداخت می شد الان این عدد حدود ۸۷۰ هزار میلیارد تومان شده است یعنی حدود ۴۰۰ هزار 

میلیارد تومان به آن اوراق قبلی اضافه شد.

جانشین فرمانده نیروی هوایی ارتش با بیان اینکه نقش نیروی هوایی ارتش در عملیات مرصاد و 
شکست منافقین غیر قابل انکار است اظهار کرد: آمادگی پاسخگویی به هر نوع تهدیدی را داریم.

به گزارش ایســنا، امیر سرتیپ خلبان مهدی هادیان جانشین فرمانده نیروی هوایی ارتش در 
جمع کارکنان پایور و وظیفه ســتاد نیروی هوایی با تاکید بر اینکه آمادگی پاسخگویی به هر 
نوع تهدیدی را داریم، گفت: مجاهدت های تیزپروازان نیروی هوایی ارتش جمهوری اســلامی 
ایران در عملیات مرصاد و نابودی منافقین کوردل غیرقابل انکار است.وی افزود: نیروی هوایی 
ارتش ماه ها قبل از آغاز رســمی جنگ تا بعد از پذیرش قطعنامه برای دفاع از کشور، حضوری 
مقتدرانه داشــت و در عملیات مرصاد که در  مرداد ۱۳۶۷ و پس از پذیرش قطعنامه رخ داد، 
با انجام ۱۲۰ سورتی پرواز و با استفاده از ۳۶۰ هزار پوند بمب و سایر مهمات، طومار منافقین 
تروریست را در هم پیچید و برگ زرینی را در تاریخ سراسر حماسه میهن اسلامی به ثبت رساند.

امیر هادیان اظهار کرد: به توفیق الهی و به برکت رهبری داهیانه مقام عظمای ولایت )مدظله 
العالی( ایران اســلامی اکنون در خیلی از موارد به خودکفایی رســیده و در عرصه رقابت های 

بین المللی نیز حرف برای گفتن دارد.جانشــین نیروی هوایی ارتش خاطرنشان کرد: مصداق 
عینی اقتدار ایران اسلامی اســتقلال همه جانبه در حوزه امنیتی و دفاعی که امکان هرگونه 
تهدید سخت دشمنان علیه کشورمان را سلب کرده است، نیروهای مسلح جمهوری اسلامی 
ایران آماده پاســخگویی به هر نوع تهدید و در هر ســطحی هســتند.وی تصریح کرد: ریشه 
دشــمنی نظام سلطه با نظام مقدس جمهوری اسلامی ایستادگی بر ارزش های انقلابی است، 
آمریکای جهانخوار، صهیونیسم بین الملل و ایادی منطقه از همان آغاز پیروزی انقلاب از هیچ 
نوع دشــمنی و کارشکنی و سنگ اندازی در مســیر این نهضت مردمی دریغ نکردند و انواع 
دسیســه ها از جنگ تحمیلی گرفته تا تهاجم فرهنگی و تحریم اقتصادی و جنگ های نیابتی  
را علیــه این ملت آزمودند، اما بحمدلله در تمامی این عرصه ها ناکام بودند.امیر هادیان گفت: 
تنها با وحدت و یکپارچگی و پیروی از رهبر فرزانه و فرماندهی معظم کل قوا )مدظله العالی(  
است که می توان در برابر حیله و مکرهای دشمنان قسم خورده اسلام و انقلاب ایستادگی و 

از کیان و آبروی این آب و خاک دفاع کرد.

معاون رئیس جمهورو وزیرامورخارجه ترکمنستان به منظور شرکت در مراسم تحلیف رئیس جمهور منتخب ایران به تهران سفر می کند.به 
گزارش ایسنا، سردار بردی محمداف، رئیس جمهور ترکمنستان دستور اعزام رشید مردوف، معاون رئیس جمهور و وزیر امور خارجه این کشور 
را به منظور شرکت در مراسم تحلیف مسعود پزشکیان، رئیس جمهور جدید ایران به تهران امضا کرد.مردوف علاوه براین، رئیس کمیسیون 
همکاری های اقتصادی ترکمنستان و ایران است.خبرگزاری تاس به نقل از رسانه های داخلی ترکمنستان گزارش داد: بردی محمداف ضمن امضای دستور سفر وزیر امورخارجه خود به 
تهران خاطر نشان کرد ایران یکی از نزدیک ترین همسایگان و شرکای ترکمنستان است که روابط عشق آباد با آن، دوستانه و برادرانه است.رئیس جمهور ترکمنستان پیش از این نیز با 
تبریک پیروزی مسعود پزشکیان در انتخابات ریاست جمهوری ایران، ابراز اطمینان کرده بود که در نتیجه تلاش های مشترک، مشارکت راهبردی میان دو کشور به نفع دو ملت بیش از 
پیش تقویت خواهد شد.ترکمنستان و ایران ۱.۱ هزار کیلومتر مرز زمینی مشترک دارند و از طریق دریای خزر نیز همسایه هستند.مراسم تحلیف مسعود پزشکیان ۹ مردادماه در ساختمان 
مجلس ایران با حضور جمع گسترده ای از مقامات کشورهای مختلف منطقه و جهان برگزار می شود.پیشتر ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه اعلام کرد که هیئت روسی به ریاست 

ویاچسلاو ولودین، رئیس دومای دولتی  در این مراسم حضور خواهد یافت.

رئیس جمهور گامبیا طی پیامی با تبریک به رئیس جمهور منتخب ایران ابراز امیدواری کرد در دولت مسعود 
پزشکیان روابط 2 کشور بیش از گذشته تقویت شود. به گزارش ایسنا، آداما بارو، رئیس جمهور گامبیا در 
پیام خود خطاب به مسعود پزشکیان نوشت: به نمایندگی از دولت و ملت جمهوری گامبیا تبریک صمیمانه 
خود را به شما برای انتخاب به عنوان رئیس جمهور جدید ایران عرض می کنم.  او در ادامه به مردم ایران 
و همچنین محمد مخبر، معاون رئیس جمهور پیشین ایران برای برگزاری موفقیت آمیز انتخابات ریاست 
جمهوری در کشور تبریک گفت.رئیس جمهور گامبیا خاطرنشان کرد: آرزو می کنم که در دولت محترم شما 
شاهد همکاری های موثرتر میان 2 کشور باشم و اطمینان می دهم که متعهد به هر ابتکاری برای تقویت روابط 

میان ایران و گامبیا هستم.

حضور معاون رئیس جمهور و وزیر امورخارجه ترکمنستان در 
مراسم تحلیف رئیس جمهور جدید ایران

رئیس جمهور گامبیا: آرزو می کنم در دولت 
پزشکیان شاهد همکاری های موثرتر با ایران باشیم

نقش نیروی هوایی در شکست منافقین انکارناپذیر است

پرداخت ۴۲ هزار میلیارد تومان تا اوایل هفته آینده به گندم کارانمنظور خبر داد؛
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گزیده خبر کارآفرینان با چه چالش هایی مواجه هستند؟
ایسنا/خوزستان عموم مردم دوست دارند وارد کسب و کارهای خرد 
شــوند و در حوزه کارآفرینی نقش آفرینی کنند اما وقتی می بینند 
برای فروش و گرفتن مجوزات لازم و تســهیلات راه اندازی کسب و 
کار و کارآفرینی، مدت زمان زیادی باید صرف شــود و چالش هایی 
وجود دارد، به شــغل کارمندی بسنده می کنند.احمد هرمز رییس 
کانون کارآفرینان خوزستان در گفت وگو با ایسنا، ضمن گرامیداشت 
۶ مردادمــاه روز کارآفرینی اظهار کرد: کارآفرینی تعاریف متفاوتی 
دارد اما مهمترین تعریــف آن نوآوری و تولید محصول و یا تبدیل 
ایده به محصول موردنیاز جامعه اســت و یا اینکه استفاده بهینه از 
محصول از پیش تولید شــده برای خلق ثروت است.وی ادامه داد: 
بدون شک رابطه اشتغال و کارآفرینی رابطه تنگاتنگی است و برای 
تولید، خودکفایی و قدرتمند شــدن هر کشوری مورد نیاز است. از 
سویی کارآفرینی ارتباط بسیار نزدیکی با دانش بنیان ها دارد.هفت 
خان رستم مجوز راه اندازی کســب و کاررییس کانون کارآفرینان 
خوزستان با اشاره به اصلی ترین چالش های کارآفرینان، گفت: عمده 
کارآفرینان در گرفتن مجوز و زیرســاخت ها، برای به ثمر رساندن 
ایده یا اختراع خود مشکل دارند. وقتی یک طرح کارآفرینی متولد 
می شــود، همزمان بقیه رقبا و کشورها در حال کار کردن و جلوتر 
هستند چون در زمان کوتاه تر مجوز دریافت می کنند و زیرساخت 
لازم را دارند و در استفاده از آن سخت گیری نمی شود. این درحالی 
است که معمولا در ایران به ویژه استان خوزستان دریافت مجوزها 
زمان بر است.بی توجهی به صنایع پیشرو و کارآفرینی هرمز ادامه داد: 
مشکل دریافت مجوز برای کارآفرینی در استان خوزستان به مراتب 
چشم گیرتر است چون مسئولان استان نگاهی به کارآفرینی، صنایع 
خلاق و پیشــرو و صنایع خرد و کوچک ندارند و از سویی برنامه ای 
برای این بخش ندارند و عموم برنامه ها در مگاپروژه های نفت، گاز، 

فولاد و پتروشــیمی خلاصه می شود. این در حالی است که صنایع 
بزرگ تاثیر چندانی در اشتغال و ایجاد ارزش افزوده ندارند.وی گفت: 
۹۰ درصد بودجه کشور صرف ۱۰ درصد صنایع بزرگ می شود. این 
درحالی اســت که صنایع کوچک و خرد در ایجاد اشتغال نقش پر 
رنــگ و موثرتری دارند. البته ما به بــه زنجیره ارزش افزوده اعتقاد 
داریم و اینکه صنایع کوچک در کنار صنایع بزرگ می توانند ارزش 

افزوده خوبی داشته باشند اما مساله این است که برای صنایع بزرگ 
برنامه وجود داشته و پیاده سازی شد اما هیچ برنامه ای برای صنایع 
کوچک و متوسط وجود نداشته است.تمایل مردم برای ورود به حوزه 
کارآفرینی رییس کانون کارآفرینان خوزستان بیان کرد: عموم مردم 
دوست دارند وارد کسب و کارهای خرد شوند و در حوزه کارآفرینی 
نقش آفرینی کنند اما وقتی می بینند برای فروش و گرفتن مجوزات 

لازم و تســهیلات راه انــدازی کســب و کار و کارآفرینی، مدت 
زمان زیادی باید صرف شــود و چالش هایی وجود دارد، به شغل 
کارمندی بســنده می کنند. برنامه ای برای پیشبرد شهرک های 
صنعتــی وجود نداردوی افزود: در آمایش ســرزمینی برنامه ای 
برای صنایع پیشــرو در کشــاورزی، نفت، فولاد و پتروشــیمی 
و... در نظــر گرفته نشــده و زنجیره کامل نیســت و تنها ماده 
خام تولید می شــود. برنامه ای برای پیشبرد شهرک های صنعتی 
وجود ندارد و برخی از واحدهای صنعتی نیز کمتر از ۵۰ درصد 
ظرفیت کار می کنند و در پرداخت تســهیلات جزو ســه استان 
آخر کشــور هســتیم. کارآفرین با دیدن چنین شرایطی چگونه 
می تواند ایده خود را به محصول تبدیل کند؟هرمز با اشــاره به 
اهمیت وجود صنایع پایین دســتی گفت: در صنعت پتروشیمی 
مثلا در یک محصول ۱۷ هزار میلیارد تومان گردش مالی داریم 
و ایــن محصول به راحتی می تواند تولید شــود چون ماده اولیه 
وجــود دارد اما ارزش افزوده ای برای آن وجــود ندارد با وجود 
اینکــه زنجیره تامین نیز موجود اســت. در حال حاضر بالاترین 
ارزش افزوده محصولات بالادســتی در پتروشیمی ۳۰۰ درصد 
اســت، این درحالی است که در صنایع پیشــرو، این ماده خام 
می تواند ۳ هزار درصد ارزش افزوده داشــته باشــد چون دانش 
بنیان است. انتظار نماینده کارآفرینان از دولت چهاردهمرییس 
کانون کارآفرینان خوزســتان یادآور شد: انتظار داریم که دولت 
چهاردهم حتما اســتانداری متخصص در حوزه اقتصاد منصوب 
کند.خوزســتان جامعه مدنی نجیب، بی سرو صدا و مهمان نواز 
دارد انتظار می رود دولت جدید اســتانداری اقتصادی منصوب 
کند تا ثروت ایجاد و زنجیره ارزش افزوده تکمیل شود و از این 

طریق به کشورهای دیگر صادر کند.

وزیر نیرو تاکید کرد

تامین برق سخت تر می شود

با توجه به گرمای هوا و افزایش مصرف برق در کشور شرایط تامین برق سخت 
تر شده و آنطور که وزیر نیرو پیش بینی کرده است از امروز شرایط سختی در 
حوزه تولید و تأمین برق کافی ایجاد خواهد شد.به  گزارش ایسنا،  طبق اعلام 
سازمان هواشناسی در فصل گرم سال جاری پراکندگی جغرافیایی افزایش 
دما نیز با سال های گذشــته قابل مقایسه نیست و در بیش از ۱۷۰ ایستگاه 
هواشناسی کشور در استان های مختلف دمای بالای ۴۰ درجه به ثبت رسید 
که معنای دیگر این نکته نیز افزایش شدید تقاضای مصرف برق در پهنایی به 
وسعت کل جغرافیای ایران است، وضعیت عجیب و بی سابقه ای که بررسی ها 
نشان می دهد نسبت به میانگین بلند مدت افزایش دمای ۳ الی۶ درجه ای را 
برای اکثر نقاط کشــور به همراه داشته است.البته افزایش شدید دما و نقش 
آن در بالا رفتن تقاضای مصرف برق به ویژه در بخش خانگی تنها مشــکل 
و نگرانی این روزهای صنعت برق کشــور نیست چراکه گرمای هوا در ابعاد 
مختلف اثرات به شدت مخربی بر راندمان و بازدهی تولید برق در واحدهای 
نیروگاهی و نیز انتقال برق در شــبکه های انتقال و توزیع دارد.هر یک درجه 
افزایش دما ۲۳۰۰ مگاوات به شــبکه فشار وارد می کندبا هر درجه افزایش 
دما میزان مصرف برق ۱۸۰۰ مگاوات افزایش و ۵۰۰ مگاوات ظرفیت تولید 
کاهش می یابد، همچنین افزایش دما فشار بسیار زیادی به شبکه انتقال وارد 
می کند و آمار قطعی های برق ناشــی از حادثه را به شــدت بالا می برد.سال 
قبل چقدر برق مصرف شــد؟در مرداد ماه ســال ۱۴۰۱ تنها یک بار رکورد 
مصرف برق با رسیدن به عدد ۶۹ هزار مگاوات شکست و در مرداد ماه سال 
گذشــته نیز ۱۴ روز میزان تقاضای مصرف برق وارد کانال ۷۱ هزار مگاوات 
شــد)پیک مصرف سال گذشته ۷۳ هزار و ۴۶۷ مگاوات بود که تکرار زیادی 
چندانی نداشت(، این در حالی است که در فصل جاری و در حالی که هنوز 
در روزهای آغازین مردادماه قرار داریم، ۶ مرتبه حد نصاب جدید مصرف برق 
با رســیدن به عدد ۷۹ هزار و ۱۸۹ مگاوات شکسته شده است.در سال های 
گذشته افزایش شدید دما نسبت به سال جاری به مراتب از پایداری کمتری 
برخوردار بود و پس از دو الی ســه روز افزایش دما، شاهد کاهش نسبی دما 
بودیم و این در حالی است که در فصل گرم سال جاری و دست کم از نیمه 
تیرماه تاکنون به صورت مســتمر دمای هوا افزایشی بوده و همین مسأله در 
بالارفتن تقاضای مصرف برق به ویژه در بخش خانگی بسیار مؤثر بوده است.

رشد ۸ درصدی مصرف برق متوسط رشد مصرف برق در سال های گذشته 
سالانه ۴ درصد بود و در سال جاری نیز بر همین اساس سه سناریوی افزایش 
۳ درصدی، افزایش ۴.۵ درصدی و افزایش ۶ درصدی مصرف برق پیش بینی 
و بر اســاس آن برنامه ریزی های لازم صورت پذیرفت.با این وجود بررسی ها 
نشان می دهد در سال جاری میزان متوسط افزایش مصرف برق در کشور به 
۸ درصد رسیده است و این میزان در شهر تهران نیز ۹ درصد است. افزایش 
دمــا و در کنار آن افزایش تقاضای مصرف برق در کشــور نیز به واحدهای 

نیروگاهی و به شبکه های انتقال توزیع فشار بسیار زیادی وارد کرده است.
در روزهای گذشــته به واسطه فشار سنگین وارده به واحدهای نیروگاهی ۶ 
واحد با مشــکل رو به رو شد که ۲ واحد روز گذشته مشکلشان مرتفع شد 
و ۴ واحد دیگر نیز امروز ئارد شــبکه شــدند آنطور که علی اکبر مجرابیان 
-  وزیــر نیرو - اعلام کرده پیش بینی می شــود در هفته پیش رو قله های 
جدیدی از تقاضای مصرف برق ایجاد می شــود و بر همین اســاس از عموم 
هموطنان خواهشمندیم با صرفه جویی در مصرف برق فرزندان خود در این 
صنعت برای تأمین حداکثری برق در بخش های مختلف یاری دهند.به گفته 
وی گروه های واکنش ســریع صنعت برق در آماده بــاش کامل قرار دارند، 
همچنان برخی اداره ها و سازمان ها برنامه های مدیریت مصرف برق را رعایت 
نمی کنند که ضرورت دارد در این خصوص شرکت های توزیع نهایت دقت و 
نظارت را داشته باشند.اگر تمامی مشترکان بخش خانگی در ساعات اوج بار 
مصرف )۱۲ ظهر الی ۱۸ و ۲۰ الی ۲۴( از وســایل غیر ضرور برقی استفاده 
نکنند، کولرهای آبی را روی دور کند قرار دهند و نیز دمای آســایش را در 
کولرهای گازی رعایت کنند، بدون شک بخش قابل توجهی از فشار وارد به 
شبکه کاهش یافته و امکان تأمین حداکثری برق برای همه مشترکان فراهم 
می شــود.در حال حاضر صنعت برق نیازمنــد مدیریت مصرف ۱۵ درصدی 
توسط مشترکان است که با رعایت نکاتی ساده این موضوع محقق می شود 
و باتوجه به اینکه فشار زیادی روی شبکه برق تحمیل شده لازم است همه 
مشترکان به این مهم حساس باشند تا تابستان امسال نیز مانند سال گذشته 

با کمتریت چالش سپری شود.

رییس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران گفت: اگر قرار است موضوع بیمه بیکاری 
کارگران به شکل جامع پیگیری و در قالب لایحه در مجلس مورد بررسی قرار گیرد باید نظر 
جامعه کارگری نیز گرفته شــود.به گزارش خبرنگار مهر، سال گذشته عنوان شد قانون کار 
در برخی از بخش ها نیاز به اصلاح دارد و امسال موضوع از طریق مجلس شورای اسلامی در 
حال پیگیری است.مدیرکل روابط کار و جبران خدمت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از 
پیشنهاد کاهش مدت زمان استفاده از بیمه بیکاری و امکان سهیم شدن کارگران در پرداخت 
حق بیمه بیکاری در لایحه اصلاح قانون بیمه بیکاری خبر داده و گفته در ماده ۵ قانون بیمه 
بیکاری، حق بیمه بیکاری به میزان ۳ درصد مزد بیمه شده است که توسط کارفرما پرداخت 
می شود. در این اصلاحیه پیشنهاد شده کارگران هم به نوعی سهم داشته باشند.سمیه گلپور، 
رئیــس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران در گفت وگو با مهر در این خصوص به 
ایرادات حقوقی این موارد پرداخت و اظهار کرد: نخست اینکه در یک سه جانبه گرایی دولتی 
و نیمه دولتی که وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، سازمان تأمین اجتماعی و سازمان فنی 
و حرفه ای در جلسه ای در مورد موضوع بیمه بیکاری و نرخ حق بیمه یا میزان برخورداری از 
سنواتی که به کارگران تعلق می گیرد یا استفاده ها از ماه هایی که به افراد بیکار تعلق می گیرد 
صحبت و طرحی ارائه شود، ایراد جدی وارد است زیرا نمایندگان کارگری و کارفرمایی حضور 
نداشتند.وی افزود: اگر قرار است موضوع بیمه بیکاری کارگران به شکل جامع پیگیری و در 
قالب طرح و لایحه در مجلس مورد بررســی قرار گیرد باید نظر جامعه کارگری نیز گرفته 
شود؛ تا در ادامه پس از تغییر و تصویب، جامعه کارگری دچار مشکل نشود.وی تصریح کرد: 
سال گذشته در این خصوص در بخش حقوقی ریاست جمهوری یک یا دو جلسه برگزار شد 
که نمایندگان جامعه کارگری نسبت به افزایش حق بیمه سهم کارگری و یا جدول کاهش 
حق بیمه در سنوات کلی چه برای متاهلان و چه مجردان مخالف بود و تفاهمی حاصل نشد.

وی ادامه داد: قرار شد در جلسه ای دیگر در نشست سه جانبه نمایندگان دولت، کارفرمایی 
و کارگری این مســائل دوباره بررسی شــود.رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران 
ایران گفت: بر اساس سخنان مدیر کل روابط کار و جبران خدمت وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی یا متولیان دولتی این دو موضوع را مورد بررســی قرار داده و طرح ارائه داده اند یا 
اینکه مدنظر دارند تا این موضوع به شکل سه جانبه گرایی با حضور نمایندگان دولتی و حوزه 

کارگری و کارفرمایی مورد بررسی قرار گیرد.کاهش سهم کارفرما از پرداخت بیمه بیکاری
عضو شورای عالی اشتغال در ادامه سخنان خود به مدت پرداخت بیمه بیکاری کارگران اشاره 
کرد و گفت: فردی که بیکار می شود برای اینکه وی و خانواده او دچار آسیب های اجتماعی 
کمتر شوند با توجه به اصل ۲۹ قانون اساسی باید مورد حمایت دولت قرار گیرند؛ اما اینکه 
بخواهیم برای پوشــش ضعف صندوق بیمه بیکاری ســهم کارگر را در پرداخت حق بیمه 
افزایش دهیم بی انصافی است.وی با بیان اینکه جامعه کارگری با توجه به شرایط تورمی و 
تعیین حداقل دستمزد دچار مشکل هستند و روز به روز با تغییر نرخ ارز قدرت خریدشان 
کاهش می یابد، یادآور شد: جایز نیست یک درصد از سهم ۳ درصد کارفرما به سهم کارگران 
در پرداخت بیمه بیکاری افزوده شــده و از ۷ به ۸ درصد برســد.وی خاطرنشان کرد: ضعف 
صندوق را می توان از محل مالیات جبران کرد و هزینه های مازاد بر جامعه کارگری تحمیل 
نکرد.کاهش مشــمولیت ماه های بیکاری در ادامه رئیس کانــون عالی انجمن های صنفی 
کارگران ایران به مســاله ســوم در اصلاح قانون مربوط به جامعه کارگری پرداخت و گفت: 
قرار اســت میزان بهره مندی و مشــمولیت ماه هایی که کارگران می توانند از بیمه بیکاری 
استفاده کنند کاهش پیدا کند. به این ترتیب کسانی که با توجه به جدول سابقه پرداخت، 
مشــمول بیمه بیکاری می شوند حداکثر تا ۵۰ ماه می توانند از بیمه بیکاری استفاده کنند 
که در اصلاحیه جدید به نصف کاهش می یابد. این مساله جای بررسی بیشتر دارد. ضرورت 
بازآموزی بیکاران گلپور درباره چالش های جامعه کارگری به فرایند بازآموزی نیروهای بیکار 
اشاره کرد و گفت: در این زمینه همچنان چالش داریم و مشکل ریشه ای است. بخشی به عدم 
هماهنگی دانشگاه با صنعت بر می گردد و خروجی های دانشگاه ها، ورودی های خوبی برای 
صنایع نبوده اند. بخشــی هم به آموزش های خارج از فضای آکادمیک بر می گردد.وی عنوان 
کرد: در این خصوص یا سرفصل های آموزش عالی باید بازنگری شود یا شرایط آموزشی فرد 
با محیط کار تطبیق پیدا کند.رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران در توضیح 
بیشــتر گفت: در حال حاضر به هر علتی که افراد دارای امنیت شــغلی نبوده و قراردادهای 
موقت دارند ممکن است به آمار بیکاران افزوده شود. ضروری است برای کار جدید آموزه ها و 
مهارت های فرد منطبق با شرایط روز و بازار کار باشد که درصد بیکاری کاهش پیدا کند. در 

این زمینه در کشور به شدت ضعف داریم.

آغاز پیش فروش بلیت اتوبوس های 
اربعین از امروز

بلیت اتوبوس های اربعین حســینی در سه مرز شملچه، باشــماق و خسروی از امروز )ششم 
مرداد( پیش فروش می شوند.به گزارش ایسنا، داریوش باقر جوان - مدیرکل دفتر حمل ونقل 
مســافر سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای - با بیان این که از ظرفیت کل ناوگان موجود 
برای جابجایی مسافران در بخش جاده ای در ایام اربعین حسینی استفاده خواهیم کرد، گفت: 
برای ایام اربعین حســینی از دستگاه های مختلف درخواست شده است تا ناوگان مورد نیاز را 
وارد شبکه جاده ای کشور کنند.باقر جوان با اشاره به این که پیش فروش بلیت اتوبوس برای 
ایام اربعین از سه مرز شلمچه، چذابه و خسروی از امروز ) ششم مرداد( آغاز می شود، گفت: 
بــا توجه به افزایش میزان تقاضا برنامه ریزی برای پیش فروش بلیت اتوبوس مرز مهران هم 
در دســتور کار است.وی افزود: در صورتی که ظرفیت مقصدی تکمیل شد، زائران می توانند 
در لیست انتظار بلیت اتوبوس ثبت نام کنند تا براساس اولویت و تعداد سرویس فوق العاده ای 
که در آن مســیر مجددا راه اندازی می شود، بلیت مقصد خود را تهیه کنند.باقر جوان با بیان 
این که برای جابه جایی زائران اربعین حسینی به ۹۰۰۰ دستگاه اتوبوس نیاز است، اظهار کرد: 
حدود ۱۴ هزار دستگاه ناوگان حمل ونقل عمومی بین شهری زیرنظر سازمان راهداری و حمل 
و نقل جاده ای فعالیت می کنند که تنها ۶۵۰۰ دستگاه در وضعیت مطلوب قرار دارد که امکان 

پیمایش مسافت های بلند و متوسط را دارند.

ناتوانی رئیس جمهور آینده 
آمریکا برای افزایش تولید نفت

گلدمن ســاکس معتقد است هر کسی در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا در نوامبر پیروز 
شود، ابزارهای محدودی برای افزایش قابل توجه عرضه داخلی نفت در سال آینده، در اختیار 
خواهد داشت.به گزارش ایسنا، این بانک سرمایه گذاری در یادداشتی برای مشتریانش نوشت: 
ذخایر نفت اســتراتژیک در ســطوح پایینی قرار دارند و اقدامات تسهیل کننده رگولاتوری، 
ممکن اســت عرضه نفت آمریکا را در بلندمدت به میزان قابــل توجه افزایش دهد.گلدمن 
ساکس با فرض رشد تولید ناخالص داخلی و ثبات تقاضا برای نفت و همچنین متوازن شدن 
بازار با اقدامات اوپک پلاس، پیش بینی کرد قیمت هر بشکه نفت برنت در سال ۲۰۲۵، بین 
۷۵ تا ۹۰ دلار خواهد بود.در یادداشــت گلدمن ســاکس آمده است هر چند ابهامات زیادی 
درباره سیاست تجاری وجود دارد اما اعمال تعرفه برای واردات نفت به آمریکا، بعید به نظر می 
رسد.دونالد ترامپ متعهد شده است که تولید نفت داخلی آمریکا را افزایش دهد و برای این 
منظور، برخی مقررات را لغو کند. نامزد جمهوریخواه ریاست جمهوری آمریکا درباره جزئیات 
مربوط به مســائل انــرژی داخلی، توضیح زیادی نداد، اما بــه صراحت اعلام کرد در صورت 
انتخاب شدن به عنوان رئیس جمهور، به حمایت از تولید نفت و گاز آمریکا ادامه خواهد داد.

به گفته رئیس انجمن تلفن همراه اختلال ایجاد شده در ثبت سفارش تلفن همراه )بر پایه  اعلام وزارت صمت( که طی روزهای اخیر به دلیل اختلال 
سیستمی ایجاد شده به زودی رفع خواهد شد.به گزارش ایسنا، عبدالمهدی اسدی- رئیس انجمن تلفن همراه، تبلت و لوازم جانبی ایران- ضمن اشاره به 
نامه  اخیر این انجمن در قالب مطالبات این صنف و صنعت از رئیس جمهور دولت چهاردهم که از طریق این خبرگزاری منتشر شد، تصریح کرد: در پی 
این نامه مطالبات، متاسفانه در برخی بخش های دولتی و خصوصی سمت و سوی سیاسی به این مطالبات بدهند؛ اما صراحتا اعلام می کنیم که انجمن 
هیچگونه موضع سیاسی ندارد و کاملا مطالبات صنفی خود را بیان می کند که از اوایل دولت سیزدهم و از زمان وزیر صمت وقت )سیدرضا فاطمی امین( 
مطرح بوده است.وی با بیان اینکه از سال ۱۴۰۰ تاکنون، هیچ اطلاعاتی پیرامون جزئیات برند، نوع یا ارز واردات موبایل از سوی دولت ارائه نشده است، 
تصریح کرد: درخواست و پیگیری ما نیز این است که بدانیم حداقل طی یکسال گذشته، میزان ارز تخصیصی چقدر بوده، مدت زمان انتظار در صف تخصیص ارز چه مدت بوده و این دست اطلاعات 
که شفافیت بیشتر در عملکرد دولت، )آن هم در عین اینکه ما برادری خود را در ایجاد شفافیت ثابت کردیم( ایجاد می کنم را  بدست آوریم. اقدامی که در گذشته این اطلاعات در اختیار انجمن 
گذاشته می شد و ما نیز اطلاع رسانی می کردیم.  اسدی تاکید کرد: صنف ما بازرگانی است و به دنبال منافع ملی و منافع صنفی هستیم؛  برای تامین کالا آن هم در شرایط تحریم ها که شرایط 

سختی را فراهم کرده بود، سختی های را به دوش کشیدیم تا کالای مرغوب و با کیفیت را علیرغم محدودیت در منابع ارزی، به کشور عرضه کنیم.

پروژه ساخت بار اول دستگاه جریان سنج چندفازی )MPFM( در شرکت نفت و گاز اروندان با استفاده از دانش و توان داخلی و همت یک شرکت دانش بنیان 
ایرانی وارد فاز اجرایی شد.به گزارش ایسنا، عیسی نویری، رئیس پژوهش و توسعه شرکت نفت و گاز اروندان و مجری این طرح با اشاره به اینکه نخستین 

دستگاه MPFM سیار ساخته  شده در ایران با همکاری شرکت نفت و گاز اروندان و یک شرکت دانش بنیان در بیست وهشتمین نمایشگاه نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی تهران با حضور مدیرعامل 
شرکت ملی نفت ایران رونمایی شده بود؛ افزود: در ادامه پروژه ساخت بار اول دستگاه جریان سنج چندفازی، ساخت دستگاه مرجع چهار اینچ، تعمیر و بازسازی هشت دستگاه MPFM موجود 
در منطقه نفتی دارخوین و تغییر کاربری دو دستگاه به صورت سیار در دستور کار قرار گرفت که ایده ساخت سیار این دستگاه در دنیا بسیار نوآورانه و بدون مشابه است.رئیس پژوهش و توسعه 
شرکت نفت و گاز اروندان درباره اهمیت این پروژه گفت: این دستگاه به  علت فناوری بالا و استفاده از فناوری هسته ای در آشکارسازهای آن، ۱۰۰ درصد کالای تحریمی و غیرقابل واردات بود و 
پس از توقف خدمات کالیبراسیون، تعمیرات و روزآمدکردن نرم افزاری این تجهیزات از سوی شرکت های تولیدکننده خارجی، دستگاه های موجود یک به یک از رده خارج و غیرقابل استفاده شدند. 

همچنین به واسطه تأثیر خروجی داده های دستگاه MPFM در پیش بینی تولید، افزایش تولید بهینه سازی فرایند فرآورش بومی سازی این تجهیز در صنعت نفت ایران بسیار حائز اهمیت است.

رئیس انجمن تلفن همراه اعلام کرد

ساخت دستگاه »جریان سنج چندفازی« نفت و گاز اروندان وارد حل توقف ثبت سفارش تلفن همراه به زودی
مرحله اجرا شد

اجحاف درحق کارگران؛ از افزایش سهم بیمه بیکاری تا کاهش دوره 
بیکاری



روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران

پنج شنبه 26 بهمن 1402  5 شعبان 1445  15 فوریه 2024

    سال نوزدهم    شماره 5348

تحریریه :44253450    روابط عمومی :44253448    فکس : 44253395   بازرگانی : 9-44253335    توزیع : 44253450   فکس : 44253234    توزیع: موسسه سخن گستر    چاپ: امید نشرو چاپ ایرانیان    

 تهران، بلوار مرزداران ، انتهای خیابان گلستان ، کوی پژوهش پلاک 13   کد شبا :2008-654     کد پستی :1463777746صاحب امتیاز : موسسه سخن گستر  مدیر مسئول : فاطمه لشکری

جنگ جهانی سوم برای 
دستیابی به تراشه های انقلابی

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

ای چرخ فلک خرابی از کینهٔ توست!!

ازهر دری خبری !!

معرفی اولین هاموی شش چرخ دنیا با پیشرانه 8 سیلندر هلکت
جنرال موتورز در سال ۱998 برند هامر را به عنوان نسخه عادی محصول نظامی هاموی M998 خریداری کرد و سه مدل را با همین نام عرضه نمود. هاموی 
مستقیماً روی طراحی و هویت خودروی هامر H۱ تأثیر گذاشت و مدل های H2 و H3 بر پایه پلتفرم های کوچک تر جنرال موتورز ساخته و عرضه شدند. 
البته علیرغم استقبال اولیه، ایده هامر خیلی جالب از کار درنیامد و نهایتاً این مدل ها راهی موزه شدند. البته طی چند سال اخیر جنرال موتورز دوباره نام 
هامر را در قالب یک وانت و شاسی بلند برقی احیا کرده و البته وزن آن نیز به اندازه یک تانک سبک وزن است؛ اما صحبت ما درباره هامر نیست و می خواهیم 
به یک هاموی عجیب بپردازیم. با اولین هاموی شش چرخ دنیا آشنا شوید، محصولی که با همکاری چندین شرکت تولید شده است. خودروی موردبحث در 
واقع یک هاموی نظامی مدل 2۰۰9 است که تغییرات عدیده ای را تجربه کرده و در دل آن پیشرانه 8 سیلندر ۶.2 لیتری سوپرشارژردار همی دیده می شود.

گواردیولا: به این تیم افتخار می کنم

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ثریا در اغما

جیمز استوارت
جیمز اســتوارت یکــی از آن بازیگرانی قلمداد 
می شود که به محض ورود به سینما درخشیدن 
را آغاز کرد و به ســرعت به محبوبیتی دیوانه وار 
رســید. البته این موضــوع بی دلیــل نبوده و 
نقش آفرینی هــای اســتادانه او تحســین تمام 
منتقدین و اهالی سینما را کسب کرده بود. بازی 
جیمز اســتوارت در فیلم گلوله مرز نمی شناسد 
باعث شد تا او در کشور ما نیز به محبوبیت بسیار 
زیادی دســت پیدا کند. او در سال ۱9۴۰ برای 
حضور در فیلم داســتان فیلادلفیا جایزه اسکار 
بهترین بازیگر نقش اول مرد را به خود اختصاص 
داد. او در ســال ۱999 در یک نظر سنجی لقب 
بهترین هنرپیشه کلاسیک آمریکا را کسب کرد و 
همچنین در فهرست بهترین بازیگران مرد تاریخ به انتخاب بنیاد فیلم آمریکا در رتبه سوم قرار گرفت. 
جیمز استوارت در هفت فیلم از 2۵۰ فیلم برتر تاریخ به انتخاب سایت IMDB حضور دارد که بیشتر 
آن ها به کارگردانی آلفرد هیچکاک و فرانک کاپرا ساخته شده اند. استوارت در سال ۱99۷ به دلیل ابتلا 
به بیماری آمبولیِ ریه جان خود را از دست داد. استوارت در ایندیانا متولد، و بزرگ شد. بازیگری را در 
دانشگاه پرینستون آغاز کرد و در سال ۱932 فارغ التحصیل شد ، او به عنوان یک بازیگر تئاتر شروع 
به کار کرد در فیلم کمدی فرانک کاپرا، نمی توانی این را با خودت ببری )۱938( به موفقیت دست 
یافت. یک ســال بعد، اســتوارت اولین نامزدی از پنج نامزدی اسکار خود را برای بازی در فیلم آقای 
اسمیت به واشنگتن می رود )۱939( اثر فرانک کاپرا به دست آورد. سال بعد او جایزه اسکار بهترین 
بازیگر مرد، تنها اسکار رقابتی دوران حرفه ای خود را برای بازی در داستان فیلادلفیا )۱9۴۰( دریافت 
کرد. اولین نقش اســتوارت پس از جنگ در نقش جورج بیلی در فیلم زندگی شــگفت انگیز است 
)۱9۴۶( اثر فرانک کاپرا بود.اگرچه این فیلم پس از اکران موفقیت تجاری چشمگیری نداشت، اما او 
نامزدی اسکار را به دست آورد و این فیلم به یکی از بهترین فیلم های کلاسیک کریسمس و همچنین 
یکی از شناخته شده ترین نقش های او تبدیل شد. استوارت به عنوان یکی از محبوب ترین ستاره های 
سینمای دهه ۵۰ میلادی، در فیلم هایی به کارگردانی آنتونی مان، از جمله وینچستر ۷3 )۱9۵۰( و 
مهمیز برهنه )۱9۵3(، شخصیت های تیره تر و از نظر اخلاقی جدی تر بازی کرد. ، و آلفرد هیچکاک 

از جیمز استوارت در فیلم های طناب )۱9۴8(، پنجره عقبی )۱9۵۴(، مردی که زیادمیدانست و...

فرهنگ

شرکت اوپن ای آی ویژگی حافظه را به چت جی پی تی 
افزوده تا برخی اطلاعات مخصوص کاربر را از محاورات 
و غیره به یاد بیاورد. این ویژگی به طور آزمایشــی برای 
عده ای محدود ارائه می شود.به گزارش خبرگزاری مهر 
به نقل از انگجت، یکی از مشکلات صحبت کردن با یک 
چت بات هوش مصنوعی آن است که پس از پایان یافتن 
محاوره، همه چیز دوباره تنظیم می شود. چت بات کاربر 
یا موضــوع مورد تحقیق را به یاد نمی آورد. چت بات به 
دلیل حفظ حریم خصوصی اینگونه طراحی شده است، 
اما در واقع رونــد مذکور اجازه نمی دهد فناوری به یک 
دســتیار دیجیتال واقعی تبدیل شود که به اندازه کافی 
کاربر را می شناســد تا به او کمک کند.در همین راستا 
شــرکت اوپن ای آی سعی کرد مشــکل را حل کند و 
بالاخره حافظه به چت جی پی تی اضافه کرده است. این 
امر به ربات کمک می کند تا جزییات مهم شــخصی از 
محاوره های قبلــی کاربر را به یاد بیاورد و آن را در تحقیقات جدید به کار گیرد.کاربر می تواند به طور 
واقعــی به چت جی پی تی بگوید تا مورد خاصی را به یاد بیــاورد، مانند آنکه فرزند وی به بادام زمینی 
حساسیت دارد یا ایمیل هایش را چگونه امضا می کند. این فرایند به طور خودکار داده مذکور را طبق 
درخواســت ذخیره می کند و در محاورات و فعالیت های آتی به کار می گیرد.علاوه بر آن این سیستم 
طی گذر زمان مواردی را به یاد می آورد و همزمان با انجام جســت وجو توسط کاربر، داده ها را ذخیره 
می کند. هدف اصلی آن است که چت بات هوشمندتر شود و از آن مهم تر با نیازهای خاص خود را وفق 
دهد.در کنار این موارد هر جی پی تی سفارشی حافظه خاص خود را خواهد داشت. مثلا اوپن ای آی به 
Books GPT حافظه ای می دهد تا کتاب هایی که فرد خوانده و ژانرهای مورد علاقه وی را حفظ کند. 
GPT Store نیز مملو از چت بات هایی اســت که به طور حتم از ویژگی حافظه سود می برند.به نظر 
می رسد جست وجوی اینترنتی نیز به همین شیوه عمل می کند. اپلیکیشن هاف وب سایت ها و شبکه 
های اجتماعی داده های خصوصی را ذخیره می کنند. در مرحله بعد با اتکا به این داده ها یک پروفایل 
مخصوص کاربر ساخته می شود که برای توسعه الگوریتم های شخصی سازی شده به کار می رود. البته 

این روند نگرانی های زیادی در باره حریم خصوصی را همراه دارد.

با افزودن ویژگی حافظه؛

»چت جی پی تی« گفت وگو با کاربران را به 
خاطر می آورد

info@sobh-eqtesad.ir

www.sobh-eqtesad.ir

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

گلــف روی باروت دومیــن کتاب آیدا مــرادی آهنی بعد 
از مجموعه داســتان پونز روی دم گربه، رمانی با داســتانی 
معمایی اســت درباره زنی جوان که بعد از ملاقات با حامی 
نــواح پور، درگیر یک ســری بازیهای خطرناک می شــود 
و درســت زمانی که تصمیم می گیرد این مــرد و اتفاقات 
پیرامونش را فراموش کند، آشــنایی با پدر حامی، او را وارد 
مســیر جدیدی می کند. راوی گلف روی باروت خانم سام 
اســت، زن تنهایی که پدر و مادر و شوهرش خارج از کشور 
هستند، هیچ دوســتی ندارد و می خواهد یک بیزینس منِ 
درجه یک شــود. خانم سام داستانش را با دو صدا و ضمیر 
مختلف، یکی صدای خودش با ضمیر اول شخص و دیگری 
صدای درونی با دوم شخص که اغلب خطاب به خود اوست 
و به مرور این دو تبدیل به ما می شــوند، روایت می کند. از 
نظر زمانی، داســتان در سه دوره مختلف اتفاق افتاده است که بدون داشتن یک توالی مرتب روایت می شوند: 
دوره ســه ماهه آشنایی خانم سام با حامی و حواشی پیرامون این آدم، سفر دریایی که خانم سام با نبی نواح 
پور ملاقات می کند و زمان حال که راوی ضمن تحلیل هر آنچه که اتفاق افتاده، نتیجه خیلی از کارهایش را 
می بیند. در حین این روایت ها بخشــی از گذشــته این سه نفر هم معلوم می شود. گلف روی باروت با معمای 
ناپدید شدن یک فرد شروع می شود و فصل به فصل خواننده را مشتاق به خواندن و علاقه مند به سردرآوردن  
از ماجرا می کند. با مطالعه این کتاب، می توانید روایت زنی را بخوانید که به خاطر عجول بودن و لجبازی هایش 
شکست هایی را تجربه می کند؛ هر چند که باعث می شوند به هویت تازه ای از خودش برسد. داستان آدمی را 
بخوانید که از یک دیدار تصادفی ساده، بازی پیچیده ای را آغاز می کند. یا داستان یک اعتقاد که دلیلی برای 
بزرگترین شکست یک مرد می شود. گلف روی باروت کتابی نیست که بعد از خواندنش بلافاصله سراغ کتاب 
دیگری بروید، دلتان می خواهد تا چند روز داستانش را، آدم های مهم قصه را، شیوه زندگی، تنهایی و تضادهای 
فکری خانم ســام را مرور کنید؛ حداقل برای من که اینطور بود. توصیه می کنم حتماً این کتاب را در برنامه 

کتابخوانی خود قرار دهید.

سرمربی منچسترسیتی پس از پیروزی قاطع همشهری ها برابر کپنهاگن به ستایش از عملکرد شاگردانش پرداخت.به گزارش ایسنا، منچسترسیتی دور رفت 
مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان اروپا را مقتدرانه آغاز کرد و در خانه کپنهاگن با نتیجه سه بر یک به پیروزی دست یافت تا صعودش را به دور بعد 
تا حدود زیادی قطعی کند.به نوشته مارکا، پپ گواردیولا در نشست خبری پس از بازی گفت: این نتیجه بسیار خوب است. واقعا به تیمم افتخار می کنم. 
پیروزی مهمی را به دست آوردیم. امشب برای ما ایده آل بود و همه چیز به خوبی پیش رفت. در لحظات حساس بازی صبور بودیم و با حوصله بازی کردیم.

او ادامه داد: نمایش و انگیزه بازیکنان بســیار خوب بود. گل ســوم به ما کمک کرد. امیدوارم در زمین خودمان با اقتدار کار را تمام کنیم و راهی دور بعد 
شویم. از همان دقیقه نخست بازی خوبی را به نمایش گذاشتیم؛ هر چند در بعضی از دقایق خوب نبودیم و یک گل را هم دریافت کردیم.ستاره سیتی در 
این بازی کوین دی بروینه بود که یک گل زد و دو پاس گل هم داد. گواردیولا درباره این بازیکن بلژیکی گفت: او استثنایی است. او یک گل شگفت انگیز 

با پاس فودن به ثمر رساند.

جهان شاهد کارزاری میان بزرگترین قدرت های شرق و غرب برسر تراشه های 
کوچکی است که زندگی انسان را متحول می کنند. این کارزار اکنون به نقطه 
اوج رسیده و عصر جدید انقلاب صنعتی را تعریف می کند.به گزارش خبرنگار 
مهر، چین و آمریکا دو قطب اقتصادی بزرگ جهان به شمار می روند که در 
حوزه های مختلفی از کشاورزی و صنعت گرفته تا توسعه فناوری های نوین 
مانند تراشه، هوش مصنوعی و رایانش کوانتومی با یکدیگر رقابت می کنند. 
ایــن رقابت تا آنجا پیش رفته کــه آمریکا بیم آن دارد چین در فاصله زمانی 
اندکی این کشور را از میدان به در کند و خود به عنوان برترین قدرت جهان 
مطرح شود.در همین راستا دولتمردان آمریکایی چندسالی است که موضعی 
خصمانه در مقابل چین و صنایع پیشــروی آن بــه خصوص فناوری هوش 
مصنوعی و تراشــه سازی در پیش گرفته اند تا به این ترتیب علاوه بر عقب 
نگه داشتن این کشــور از لحاظ اقتصادی از تبدیل شدن آن به تهدیدی در 
حوزه های نظامی و فناوری جلوگیری کنند.بنابراین آمریکا با بهانه استفاده 
چین از فناوری های پیشرفته تراشه ها در حوزه نظامی و غیره، تحریم هایی 
علیه آن وضع کرده اســت. این تحریم ها که از چند سال قبل آغاز شده، هر 
چند در ابتدا به نظر جدی نمی رســید و فقط شامل گروه و طبقه خاصی از 
شرکت ها و افراد می شد، اکنون فراگیرتر شده تا صنعت تراشه سازی چین 
و پیشــرفت آن در حوزه هوش مصنوعی را زمین گیر کند.آنچه در زیر می 
خوانید روایت رقابتی میان دو ابر قدرت جهان است که اکنون به جنگی تمام 

عیار تبدیل شده است:
دولت ترامپ آغازگر تحریم های تراشــه ای علیه چین به نوشــته نشــریه 
اکونومیک تایمز، تنش آمریکا و چین در حوزه تراشه سابقه ای طولانی تر از 
تحریم های فعلی دارد و به دوره ریاســت جمهور دونالد ترامپ بر می گردد. 
در آن زمان جنگ تجاری بین دو کشــور آغاز و به دوران ریاست جمهوری 
جو بایدن نیز کشیده شد.در اکتبر 2۰۱8 میلادی وزارت دادگستری ایالات 
متحده شــرکت »فوجیان جین هــوا« )Fujian Jinhua Integrated Circuit( را 
متهم کرد که به دولت چین وابسته است و اسرار تجاری را سرقت می کند. 
پس از آن دولت دونالد ترامپ، رییس جمهور سابق ایالات متحده دستور داد 
شرکت ها خرید مدارهای ساخته شده در این شرکت را متوقف کنند.این امر 
در اصل به شــکل اختلافی میان »میکرون تکنولوژی« و شرکت چینی آغاز 
شــد. اما اقدام دولت ترامپ به حــوزه تجارت بین المللی و اختلاف میان دو 
کشور منجر شد.در ژانویه 2۰2۰ میلادی خبرگزاری رویترز در گزارشی فاش 
کرد دولت ترامپ از ســال 2۰۱8 میلادی تاکنون یک کمپین گسترده برای 
مســدود سازی فروش فناوری تراشه سازی هلند به چین را اجرا کرده است. 
این امر سبب شد شرکت هلندی ASML که در حوزه ساخت تجهیزات تراشه 
سازی فعالیت می کند، نتواند پیشرفته ترین ماشین لیتوگرافی خود را به یک 
مشتری چینی بفروشد.در می همان سال دولت آمریکا ارسال محموله های 
نیمه رسانا به یک شرکت چینی را متوقف کرد و بخش های تراشه سازی و 
موبایل آن متضرر شــدند.پس از آن و در دسامبر 2۰2۰ دولت آمریکا تراشه 
ساز چینی SMIC و چند شرکت دیگر را به فهرست سیاه تجاری خود اضافه 
و اعلام کرد مجوز شــرکت برای دســتیابی به فناوری مورد نیاز برای تولید 
نیمه رســاناهای پیشرفته در ســطح ۱۰ نانومتر یا کمتر را منع می کند.در 
 AMD سپتامبر 2۰22 میلادی شرکت های آمریکایی تراشه سازی انویدیا و
اعلام کردند مقامات آمریکایی به آنها گفته اند صادرات برخی از رده بالاترین 
تراشــه هایی مخصوص هوش مصنوعی را به چین متوقف کنند.یک ماه بعد 
از آن )اکتبر 2۰22 میلادی( دولت بایدن مجموعه ای وســیع از محدودیت 
های صادراتی از جمله اقداماتی برای مسدودسازی دسترسی چین به برخی 
تراشه های نیمه رسانا که در هر نقطه از جهان با تجهیزات آمریکایی ساخته 
می شوند را وضع کرد.در دسامبر 2۰22 میلادی دولت آمریکا شرکت سازنده 
تراشــه حافظه YMTC چین و چند شرکت دیگر را به فهرست سیاه تجاری 
خود افزود.آمریکا یار کشی کردپس از آن و در اوایل 2۰23 میلادی نیز ژاپن 
اعلام کرد صادرات 23 نوع تجهیزات ســاخت نیمه رسانا را محدود می کند 
به این ترتیب ژاپن کنترل های تجاری فناوری خود را با فشار ایالات متحده 
برای محدود کردن توانایی چین در ســاخت تراشه های پیشرفته هماهنگ 
کرد.البته این کشــور درباره محدودیت های صادراتی هیچ اشاره ای به چین 
نکــرده و فقط اعلام کرد تولید کنندگان برای صادرات به تمام مناطق مجوز 
دریافت کنند.همچنین در ژوئن 2۰23 میلادی هلند اعلام کرد فروش برخی 
از تجهیزات خاص ASML به تراشه سازان چینی را محدود می کند.در همین 
ماه کمیســیون اتحادیه اروپا از اقداماتی مانند بررســی سرمایه گذاری های 
خارجی و کنترل های صادراتی برای عدم دسترسی کشورهایی مثل چین به 

فناوری های برتر و استفاده از آنها برای مقاصد نظامی خبر داد.
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰8 برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹88 فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰8(، قصه های وقت خواب )۲۰۰8(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴8۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱8 و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱8 جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد
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ستاره فرانسوی الاتحاد با عملکرد ناامیدکننده اش در دیدار برابر سویا باعث خشم هواداران این تیم عربستانی شد.به گزارش ایسنا، الاتحاد با هدایت لوران 
بلان و خریدهای گرانقیمت امیدوار است در فصل پیش رو عملکرد خوبی داشته باشد. این تیم که در اسپانیا اردو زده است در نخستین بازی دوستانه 
پیش فصل با هدایت مربی فرانسوی تازه واردش به مصاف سویا رفت و با یک گل شکست خورد.سعودی اسپورت نوشت: کریم بنزما در این بازی نمایش 

ناامیدکننده ای داشت. او یک ضربه پنالتی را از دست داد و بار دیگر هواداران الاتحاد را خشمگین کرد.

بنزما باز هم هواداران الاتحاد را خشمگین کرد
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